

环境科学

首页 | 本刊简介 | 编委会 | 稿约信息 | 订阅指南 | 即将发表 | 联系我们 | 会议通知

SO₂体积分数对ZL50活性炭吸附脱硫行为的影响和动力学分析

摘要点击 208 全文点击 67 投稿时间: 2009/6/20 最后修改时间: 2009/9/28

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

中文关键词 [烟气脱硫](#) [SO₂体积分数](#) [初始吸附速率](#) [Bangham吸附反应动力学模型](#) [ZL50活性炭](#)

英文关键词 [flue gas desulphurization](#) [sulfur dioxide volume fraction](#) [initial adsorption rate](#) [Bangham's adsorptive reaction kinetic model](#) [ZL50 activated carbon](#)

作者	单位
高继贤	清华大学化学工程系, 绿色反应工程与工艺北京市重点实验室, 北京100084
王铁峰	清华大学化学工程系, 绿色反应工程与工艺北京市重点实验室, 北京100084
王金福	清华大学化学工程系, 绿色反应工程与工艺北京市重点实验室, 北京100084

中文摘要

通过动态吸附烟气脱硫实验, 考察了烟气中不同SO₂体积分数对ZL50脱硫脱硝活性炭脱硫行为的影响, 并进行了动力学分析. 随着烟气中SO₂体积分数增大, 脱硫率和ZL50脱硫脱硝活性炭的活性度下降; SO₂吸附量和吸附速率增大. 模拟结果表明, Bangham模型模拟效果最优, SO₂的催化氧化反应对化学吸附有重要影响; Lagergren准一级吸附速率常数随SO₂进口体积分数的增加而增大, 表明SO₂的催化氧化反应在吸附前期可能为速控步骤. 推导和定义了Lagergren模型和Bangham模型的初始吸附速率; 推导了文献上的Ho模型和Elovich模型的初始速率式. 定义的Bangham初始吸附速率与初始吸附速率实验值吻合最好; 建立的Bangham吸附反应动力学模型能较好地描述SO₂动态吸附速率. 结果表明, SO₂的初始反应速率分级数为1或接近1, 而O₂和水蒸气的初始速率分级数分别为0.15~0.20和0.45~0.50之间的常数.

英文摘要

The influence of SO₂ dynamic adsorption behaviors using ZL50 activated carbon for flue gas desulphurization and denitrification under different SO₂ volume fraction was investigated experimentally, and the kinetic analysis was conducted by kinetic models. With the increase of SO₂ volume fraction in flue gas, the SO₂ removal ratio and the activity ratio of ZL50 activated carbon decreased, respectively, and SO₂ adsorption rate and capacity increased correspondingly. The calculated results indicate that Bangham model has the best prediction effect, the chemisorption processes of SO₂ was significantly affected by catalytic oxidative reaction. The adsorption rate constant of Lagergren's pseudo first order model increased with the increase of inlet SO₂ volume fraction, which indicated that catalytic oxidative reaction of SO₂ adsorbed by ZL50 activated carbon may be the rate controlling step in earlier adsorption stage. The Lagergren's and Bangham's initial adsorption rate were deduced and defined, respectively. The Ho's and Elovich's initial adsorption rate were also deduced in this paper. The Bangham's initial adsorption rate values were defined in good agreement with those of experiments. The defined Bangham's adsorptive reaction kinetic model can describe the SO₂ dynamic adsorption rate well. The studied results indicated that the SO₂ partial order of initial reaction rate was one or adjacent to one, while the O₂ and water vapor partial order of initial reaction rate were constants ranging from 0.15-0.20 and 0.45-0.50, respectively.

您是第1957924位访客

主办单位: 中国科学院生态环境研究中心 单位地址: 北京市海淀区双清路18号

电话: 010-62941102, 62849343 传真: 010-62849343 邮编: 100085 E-mail: hjxx@rcees.ac.cn

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计 京ICP备05002858号